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یزدی:  محمدحسین   – سیاسی  گروه 
عزم جزم مجلس برای محدود سازی استفاده 
از فضای مجازی، آن هم دور از چشم مردم در 
ماه های اخیر به اثبات رسیده است و اگرچه با 
واکنش منفی مردم، بعضی نمایندگان منفرد 
مجلس تلاش کردند تا از بررســی و تصویب 
این طرح در خارج از صحن علنی پیشــگیری 
کنند اما نهایتــا زور طراحان این طرح به آنها 
چربیــد و با تصویــب اصل 85 شــدن طرح 
موســوم به »طرح صیانت از حقــوق کاربران 
در فضای  مجازی و ساماندهی پیام  رسان های 
 اجتماعی« ، تصویب این طرح به کمیســیونی 
ویــژه و به دور از چشــم و گوش مردم واگذار 

شد. 
اگــر تصویــب اصل 85 شــدنی این طرح 
پرجنجــال را گام اول مجلس بــرای محدود 
ســازی اینترنت بدانیم، روز دوشنبه با انتخاب 
نمایندگان کمیســیون های تخصصی مجلس 
بــرای عضویت در کمیســیون ویژه بررســی 
طــرح صیانت گام دوم بررســی برای محدود 
سازی فضای مجازی در مجلس برداشته شد؛ 
گامی که با توجه به نفرات انتخابی، گامی بلند 
در جهت نهایی شــدن تصمیم محدود سازی 

است.
داستان این طرح یکبار در تیرماه تا طرح در 
صحن علنی مجلس پیش رفت اما با توجه به 
بازتاب های منفی آن در جامعه و افکار عمومی، 
محمدباقر قالیباف آن را از دستور کار مجلس 
خــارج کرد. هفتم تیرماه یک چهره نزدیک به 
محمدباقر قالیباف در توئیتر نوشت: » قالیباف 
امروز در جمع روسای کمیسیون های مجلس 
گفت فقط موضوعات اضطراری و ضروری باید 
در دســتور کار مجلس باشد.  طرح ساماندهی 
پیام رســان های  اجتماعی موسوم به صیانت از 
حقــوق کاربران در فضای مجازی از دســتور 
مجلس خارج شــد.« اما چندی بعد مشخص 
شــد که »موضوعات اضطــراری و ضروری« 
بهانه ای بود برای دور کردن موضوع از اذهان 
عمومی. به این ترتیب ششم مرداد این طرح با 
رای نمایندگان مشمول ماده 85 قانون اساسی 
شد تا راه برای بررسی و تصویب آن در خارج 

از صحن علنی باز شود.
اصل 85 قانون اساســی می گوید: »مجلس 

نمی تواند اختیار قانون گذاری را به شــخص 
یا هیاتی واگذار کنــد, ولی در موارد ضروری 
می توانــد اختیار وضع بعضــی از قوانین را با 
رعایت اصل هفتاد و دوم به کمیســیون های 
داخلی خــود تفویض کند, در این صورت این 
قوانین در مدتی کــه مجلس تعیین می نماید 
به صورت آزمایشــی اجراء می شود و تصویب 
نهائی آنهــا با مجلس خواهد بــود« و بر این 
اساس طرح محدود سازی به کمیسیون ویژه 
ای واگذار شــد که این طرح را خارج از صحن 
علنــی مجلس قانونی کند! امــا دو هفته بعد 
عده ای از نمایندگان تقاضای لغو رسیدگی به 
این طرح را دادند اما این پیشنهاد به داستانی 

شبیه شوخی منجر شد! 
این پیشــنهاد ابتدا در دســتورکار جلسه 
غیرعلنی صبح مجلس قــرار گرفت و در این 
جلسه رای گیری برای لغو این طرح به صورت 
استمزاجی صورت گرفت و نمایندگان با ۱۴۴ 
رأی موافق و ۱۱۱ رأی مخالف با لغو بررســی 
این طرح طبق اصل 85 قانون اساسی موافقت 
کردند اما بعد از ظهر و در جلســه علنی ۱30 

رای به آن دادند تا این موضوع با تنها یک رای 
کمتر از حد نصاب رای نیاورد!

در جریان این جلســه مجتبــی توانگر به 
عنــوان نماینــده متقاضیان درخواســت لغو 
بررسی این طرح تاکید کرد: مجلسی که شعار 
شــفافیت و بهبود وضعیت معیشتی و کرامت 
بــه مردم داد چــرا می خواهد بررســی طرح 
ســاماندهی فضای مجازی را به تاریکی ببرد 
و چرا به دنبال ایجاد دغدغه برای مردم است؟
جلیــل رحیمی جهــان آبادی هم بــا ابراز 
شــرمندگی از مخالفت نمایندگان با بررســی 
طرح ساماندهی فضای مجازی در صحن علنی 
گفت که درخواست لغو بررسی طرح حمایت از 
حقوق کاربران در فضای مجازی و ساماندهی 
پیام رســان های اجتماعی بر اساس اصل 85 

قانون اساسی تنها یک رای کم داشت.
بهر حال کار طراحان طرح محدود ســازی 
پیــش رفت و حــالا نتیجه انتخابــات برگزار 
در کمیســیون های تخصصی مجلس  شــده 
که برای عضویت در کمیســیون ویژه بررسی 
طرح صیانت از  فضای مجازی دارای ســهمیه 

می باشــند، به شــرح زیر اعلام شــده  است. 
کمیسیون فرهنگی مجلس غلامرضا منتظری 
نماینده گیــلان و آق قلا، بیــژن نوباوه وطن 
نماینــده تهران، حســین میرزایــی نماینده 
اصفهان و سیدعلی یزدی خواه نماینده تهران 
را بــرای عضویــت در کمیســیون ویژه طرح 

صیانت انتخاب کردند.
کمیســیون صنایع و معــادن مجلس نیز 
رضا تقی پور انــوری نماینده تهران، لطف اله 
ســیاهکلی نماینده قزوین، آبیک و البرز، علی 
جــدی نماینده شــیروان، مصطفــی طاهری 
نماینــده زنجان و طارم را بــرای عضویت در 
کمیســیون ویژه طرح صیانت انتخاب کردند. 
کمیســیون آموزش و تحقیقــات مجلس نیز  
احمد حسین فلاحی نماینده همدان و مهرداد 
ویس کرمی نماینده خرم آباد را برای عضویت 
در کمیسیون ویژه طرح صیانت انتخاب کردند.
 کمیســیون اقتصادی مجلــس نیز احمد 
امیرآبادی فراهانی نماینــده قم و رضا باقری 
بنــاب نماینــده بنــاب را بــرای عضویت در 
کمیســیون ویژه طرح صیانت انتخاب کردند. 

کمیســیون برنامه و بودجه مجلس نیز الیاس 
نادران نماینــده تهران و مهــرداد گودرزوند 
چگینــی نماینده رودبار را بــرای عضویت در 

کمیسیون ویژه طرح صیانت انتخاب کردند.
در این اســامی دو نام می درخشد! رضا تقی 
پور انوری نماینده تهران طراح این طرح است 
و ســید علی یزدی خواه از حامیان ســفت و 

سخت این طرح است.
ایــن دو نفــر در جلســات مربــوط بــه 
تصمیم گیری مجلس برای اصل 85 شدن این 
طرح نقش موثر و ویژه ای بازی کردند و معلوم 
اســت که در کمیسیون ویژه بررسی این طرح 

هم نقشی خاص دارند.
حالا بــا توجه به این چینش کمیســیون، 
بــه نظر می رســد کار قانونی کــردن محدود 
ســازی فضای مجازی و اجرای آن با سرعت 
انجــام گیرد؛ آن هم در شــرایطی که به نظر 
می رســد در چند ماه اخیر شرکت های تامین 
کننده اینترنت در کشور با روش های مختلف 

به دنبال پیاده سازی این طرح هستند! 
ســایت »تجــازت نیوز« چنیــد پیش در 
گزارشــی نوشــت: از زمانی که بررسی طرح 
صیانــت در مجلس به تصویب رســید، ظاهرا 
اجرا کردن آن به مسئولیت در بین شرکت های 

توزیع کننده اینترنت تبدیل شده است. 
نخســت ارائه بســته های عجیب با شرایط 
اینترنت ملی، توســط همراه اول و بعد کندی 
و قطعــی اینترنت تلفن همــراه و ثابت که به 
تازگی افزایش قابل توجهی داشــته، اکنون به 
یکی از نگرانی های کاربران تبدیل شده است. 
با اینکه اکثریــت فعالان این حوزه و مردم 
به این طرح واکشنی بسیار منفی نشان دادند، 
اما اپراتورهای تلفن همراه یکی پس از دیگری 
با اقدامــات جدید خود به پیشــواز این طرح 

رفته اند. 
همچنین ســرعت اینترنــت تلفن همراه و 
ثابت نیز در برخی از مواقع خیلی کم یا حتی 
قطع می شود.  به گفته کارشناسان این حوزه 
قطعی اینترنت به طور مستقیم مردم و کسب 
و کارهایشــان را تحت تأثیر قرار می دهد و در 
طرح صیانــت از اینترنت ملی هزاران میلیارد 
تومان رانت نهفته اســت که با محدودکردن و  
گران کردن اینترنت به این شبکه مافیا بیاید.

نمایندگان عضو کمیسیون ویژه بررسی طرح موسوم به صیانت انتخاب شدند

گام دوم مجلس برای محدودسازی اینترنت

رئیس قوه قضائیه در واکنش به گزارش دادســتان کل 
کشــور، به او مأموریت داد تا در اســرع وقت، پیش نویس 
دســتورالعملی را برای ساماندهی نحوه ارتباط و همکاری 

ضابطان با قضات تهیه نماید.
به گزارش قوه قضائیه، محســنی اژه ای در جلسه صبح 
دیروز شــورای عالی قوه قضائیــه از تلاش های همکاران 
قضایــی در بخش های مختلف در مــدت کوتاهی که دور 
جدیــد مدیریت قوه قضائیه آغاز شــده و به طور خاص از 
تسریع در روند رســیدگی به پرونده های قضایی قدردانی 

کرد.
محســنی اژه ای با بیان اینکه ســالیان سال است که 
مســائل و مشــکلات معتنابه دســتگاه قضــا و ضابطان 
مطرح می شــود و ما نیازمندیم که برای ضابطه مند شدن 
کار، دســتورالعملی رســمی را در این زمینه ابلاغ کنیم، 
گفت: توصیه شــفاهی در زمینه ســاماندهی نحوه ارتباط 
و همــکاری ضابطان با قضات کافی نیســت سالهاســت 
توصیه صــورت گرفته و حتما در این زمینه نیازمند ابلاغ 

دستورالعمل هستیم.
رئیس قوه قضائیه متذکر شــد که در این دستورالعمل 
باید بر »حفظ اســتقلال قاضــی«، »تعیین حدود قانونی 
ماموریت ضابط« و »رعایت قانون و حفظ حقوق شهروندی 

متهمان« تأکید شود.
رئیــس قوه قضائیه بــا بیان اینکه دشــمن از این که 
احســاس می کنــد امروز یک انســجام و همــکاری بین 
مجموعه هــای نظام به وجود آمده ناراحت اســت، گفت: 
دشمن از خدمت رســانی به مردم نیز عصبانی است؛ چرا 
که هر چه روند خدمت رسانی تسهیل شده و افزایش یابد، 

ترفندهای دشمن بیشتر کارآیی خود را از دست می دهد.
محســنی اژه ای افزود: طولانی شدن روند رسیدگی به 
پرونده ها یکی از مشکلات مردم بود که تا حدودی برطرف 
شــده اما هنوز تا وضع مطلوب فاصله داریم و این کار باید 

شتاب بگیرد.
وی با اشاره به تلاش های صورت گرفته در جهت احصاء 
مشــکلات مردم و تدوین راهکارهای رفع این مشــکلات 
ظرف یک ماه گذشــته تصریح کرد: برخی راهکارها  زود 
جواب می دهد اما برخی زمان بر اســت ولی مهم این است 
که مردم بدانند که رویکرد دستگاه قضا کم کردن هر چه 

سریع تر مشکلات آن هاست.
رئیــس قــوه قضائیه گفــت: برخی مســائل و روندها 
در دســتگاه قضایی شــفاف تر و موانع کار کمتر شده و 
دادگستری ها و شوراهای حل اختلاف تلاش می کنند کار 
مردم در سریع ترین زمان ممکن و با حفظ کرامت ارباب 
رجوع انجام شــود. محسنی اژه ای در عین حال گفت: کار 
دســتگاه قضا سنگین و دشوار است و افرادی که به عدلیه 
مراجعه می کنند به دلایل مختلف همچون از دست دادن 
عزیزانشان و اموالشان تألم دارند و خواستار تسریع در رفع 
گرفتاری شان هســتند. وی بر همین اساس به همکاران 
دستگاه قضا در دادگستری ها و دادسراها و شوراهای حل 
اختلاف توصیه کرد که با ســعه صدر و صبر و حوصله و با 
رفتار مهربانانه تلاش کنند تا هر چه ســریع تر کار مردم 

انجام شود.
رئیس دســتگاه قضا از جدی تر شــدن روند مبارزه با 
فساد در قوه قضائیه نیز سخن گفت و تاکید کرد : دستگاه 
قضایی علاوه بر مبارزه با فساد در ابعاد مختلف، با کوچک 

ترین تخلف و فساد در داخل مجموعه نیز برخورد می کند 
و همه تلاش خود را برای افزایش انضباط سازمانی به کار 

گرفته است.
محسنی اژه ای افزود: دستگاه قضا با مجرمان حرفه ای و 
بر هم زنندگان امنیت و آسایش مردم و سارقان و اشرار و 

اخلالگران در نظم به طور قاطع برخورد می کن.
وی بــر این نکته نیز تاکید کرد کــه نیروی انتظامی و 
دســتگاه های امنیتی هــم در همکاری با دســتگاه قضا، 
جریانات مخــل امنیت و مجرمان حرفه ای را با ســرعت 
شناسایی می کنند و دادگاه ها هم خارج از نوبت به پرونده 
این افراد رســیدگی خواهند کرد. محســنی اژه ای برای 
نمونه به اقدام چند فرد شرور در اتوبان تهران کرج اشاره 
کرد که با اخلال در امنیت موجب ایجاد رعب و وحشــت 
در جامعه شدند اما به سرعت شناسایی و دستگیر شده و 
پس از صدور کیفرخواست، پرونده آن ها در حال رسیدگی 

است.
رئیس دستگاه قضا به اقدامات اصلاحی در جهت ارتقاء 
وضعیت زندان ها نیز اشــاره کرد و گفت: در دوره تحول با 

رویکرد جدید جهادی به مسئله زندان ها رسیدگی شد.
محســنی اژه ای افزود: رئیس ســازمان زندان ها ظرف 
مدت کمتر از یک ســال همراه با تعدادی از مدیران ارشد 
قضایی از همه زندان ها در 3۱ استان کشور بازدید کردند 

که اقدامی بی سابقه بوده است.
وی ادامه داد: دســتگاه قضایی با همفکری نخبگان و 
صاحب نظران حوزه و دانشــگاه رویکــرد اصلاح و تربیت 
در زندان هــا را مورد توجه قــرار داد و تلاش های زیادی 
شــد تا مشــکلات مددجویان و خانواده های آن ها تا حد 

امکان برطرف شــود. رئیس قوه قضائیه با اشاره به بازدید 
خود از 3 زندان در ماه های اخیر، اقدام دادســتان تهران 
برای بازدید از زندان همــراه با هیأت ۲00 نفره و بازدید 
رئیس دادگســتری تهران از زندان قزلحصار همراه با یک 
تیم 50 نفره و گفتگوی رو در رو با هزار زندانی و پیگیری 
مشــکلات آن ها را امری بی سابقه دانست. محسنی اژه ای 
همچنین گفت که طی یک ماه گذشته، دادستان ها فقط 
در ۲8 استان کشور ۷۶ بار و روسای دادگستری ها در ۲۲ 

استان ۴۲ بار از زندان ها بازدید کرده اند.
وی از اجرای طرح پایــش زندانیان و اعطای مرخصی 
به آن ها در ایام کرونا، سرکشــی دوره ای دادســتان کل و 
دادستان ها و روسای کل دادگســتری های سراسر کشور 
از زندان هــا و تحت نظرگاه ها و اســتفاده از مجازات های 
جایگزین حبس به عنوان دیگر اقدامات انجام شــده برای 

بهبود وضعیت زندان ها و بازداشتگاه ها یاد کرد.
رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از سخنانش گفت: 
دشــمن از این که احســاس می کند امروز یک انسجام و 
همکاری بین مجموعه های نظام بــه وجود آمده ناراحت 
اســت و از هر طریق ممکن تلاش می کند مانع از تقویت 

این همدلی شود.
محسنی اژه ای افزود: دشمن از خدمت رسانی به مردم 
نیز عصبانی اســت؛ چرا که هر چه روند خدمت رســانی 
تســهیل شــده و افزایش یابد، ترفندهای دشمن بیشتر 
کارآیی خود را از دست می دهد. محسنی اژه ای ادامه داد: 
هر دســتگاهی که تلاش می کند خدمات بهتری به مردم 
ارائه دهد، دشــمن برای آن مسئله سازی و حاشیه سازی 

می کند تا اذهان مردم منحرف شوند.

نماینده مردم گلپایگان و خوانســار از حاشیه های ایجاد 
شــده پیرامون مصاحبه اخیرش با یکی از رســانه ها درباره 
مشــکلات مردم در زمینه کمبود داروهای مربوط به کرونا 

عذرخواهی کرد.
به گزارش ایسنا، سید مسعود خاتمی در جمع خبرنگاران 
با عذرخواهی از حاشیه های ایجاد شده گفت: ابتدا به عنوان 
یک پزشــک و از نگاه تخصصی باید اشاره کنم که ویروس 
کرونا، یک ویروس جدید و ناشــناخته اســت و بسیاری از 
داروهایی که برای این بیماری تجویز می شود، هنوز مراحل 
تأیید علمی را طی نکرده اند؛ حتــی فرضیه های مربوط به 
روش های انتقال یا جلوگیری از این ویروس در طول همین 
دو سال، دستخوش تغییرات جدی شده است.  وی با اشاره 

به مصاحبه دو روز گذشته خود با یکی از رسانه ها افزود: در 
این مصاحبه درباره کمبود داروی رمدیســیور و سرگردانی 
مردم بــرای تأمین این دارو، خصوصــاً در بخش خصوصی 
پرسیده شد. اولاً باید عرض کنم که در حال حاضر در مورد 
اثربخشی این دارو، تردید زیادی به وجود آمده و بسیاری از 
مراجع علمی اثر درمانی آن را زیر سؤال برده اند. ثانیاً همان 
طور که گفته شد این دارو در بیمارستان های دولتی موجود 
است و برای موارد حاد و ضروری استفاده می شود؛ اما برخی 

از مردم در اثر اســتیصال ناشــی از بیماری، علی رغم عدم 
ضرورت به دنبال تهیه این دارو با قیمت آزاد هســتند. این 
مشکل، مصیبت و دردی است که مدیران عرصه سلامت باید 

برای آن تدبیری فوری بیندیشند.
خاتمی ادامه داد: اما در این گفت وگو که طی یک تماس 
تلفنی کوتاه انجام شد، برای تبیین مسئله مذکور، عباراتی 
در فضای محاوره بیان شــد که موجب بروز ســوء تفاهم و 
آزردگی خاطر مردم شــد. به همیــن خاطر، بر خود واجب 

می دانــم که حتماً از ملت بزرگوار ایران عذرخواهی کنم. ما 
در مکتــب امام راحل عزیزمان، آموخته ایم و باور داریم که 
مردم عزیز، ولی نعمتان ما هستند و همواره خود را شرمنده 
صبر و بزرگواری ایشان می دانیم. نماینده گلپایگان و خوانسار 
در مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: بنده از صمیم قلب 
افتخار می کنم که بیش از چهل سال از عمر خویش را صرف 
خدمتگزاری به مردم در عرصه های مختلف کرده ام و اکنون 
نیز به عنوان نماینده همین مردم، امانتدار و خادم ایشــان 
در مجلس شــورای اسلامی هستم و حقیقتاً اعتقاد دارم که 
توفیق این خدمت چهل ساله، ذخیره ای گرانبها برای آخرتم 
خواهد بود؛ امیدوارم خداوند به همه ما صبر، صداقت و حسن 

عاقبت، عطا کند.

علی لاریجانی عضو حقیقی مجمع تشــخیص مصلحت 
نظــام این روزها با حضور در جلســات مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام به ریاســت برادرش آملی لاریجانی بر حضور 

در عرصه سیاست ایران تاکید می کند.
به گزارش ایســنا، علی لاریجانی رئیس ســابق مجلس 
شورای اسلامی که در سیزدهمین دور رقابت های انتخاباتی 
ریاســت جمهوری صلاحیتش توسط شورای نگهبان تایید 
نشــد؛ این روزها به عنوان عضو حقیقی مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام در جلسات این نهاد حاضر می شود.
عدم احراز صلاحیت لاریجانی توســط شــورای نگهبان 
واکنش های بســیاری را درپی داشــت. تا آنجایی که رهبر 
انقلاب در سخنرانی خود در سالگرد رحلت امام )ره ( که پیش 
از برگزاری انتخابات بود، بدان اشاره کرده و گفتند: در جریان 
عدم احراز صلاحیت به برخی کسانی که صلاحیتشان احراز 
نشد جفا شد. به خودشان و خانواده هایشان نسبت هایی داده 
شد که معلوم شد خلاف است. فضای مجازی بدون هیچ قید 
و بندی این مسایل را منتشر کردند. مطالبه من این است که 
دستگاه های مسئول جبران کنند. گزارش ها خلاف واقع بود.

غلامرضا مصباحی مقدم یکی از اعضای مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و ســخنگوی جامعه روحانیت مبارز اخیرا در 
گفت و گویی تصریح کرد که از رد صلاحیت لاریجانی بسیار 

شگفت زده شده بود. 
خود او نیز در نامه نگاری های متعددی با شورای نگهبان 

خواستار اعلام دلایل عدم احراز صلاحیتش شده که به نظر 
می رسد این شورا قصد علنی اعلام کردن دلایل خود را ندارد. 
پس از این رد صلاحیت و انتشار رشته توییت آملی لاریجانی 
که اختلاف او با سایر اعضای شورای نگهبان را نشان می داد و 
همچنین نوع پاسخگویی سخنگوی این شورا  به درخواست 
لاریجانی جهت انتشار عمومی علت رد صلاحیتش؛ عده ای 
گمان کردند حذف دو برادر باقی مانده از  پنج برادر سیاسیِ 

لاریجانی در سیاست ایران آغاز شده است.
البته رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام در همان زمان 
اعلام کرد اختلاف سلائق و گلایه ها نباید موجب فراموشی 
مصالح کلی نظام شــود و از مردم برای حضور در انتخابات 
دعوت کرد؛ اما بعد از انتخاب ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس 
جمهور در کسوت عضوی از شورای نگهبان اعتبار نامه او را 
امضا نکرد و مجدد بر اختلاف های ایجاد شده پافشاری کرد.

باوجود آنکه تحلیلگران در آن ایام علی لاریجانی را حتی 
به احمدی نژاد، رئیس دولت های نهم و دهم شبیه دانستند؛ 
اما او با صدور نامه تشــکری به رهبر انقــلاب و بیانه هایی 
خطاب به مردم و جوانان خواســتار حضور پررنگ آنان در 
انتخابات شــد. بازتاب گسترده رســانه ای این تلاش نشان 

دهنده عزم او برای حضور مستمر در سیاست ایران بود.
پس از کناره گیری آملی لاریجانی از عضویت در شورای 
نگهبان؛ که بر اســاس حدس و گمان ها این کناره گیری به 
ادامه اختلاف او با برخی از اعضای این شورا که در زمان عدم 
احراز صلاحیت برادرش بروز کرده بود؛ شایعات درباره حذف 

برادران لاریجانی از عرصه سیاست بیش تر شد. 
با وجود آنکه آملی لاریجانی تا امروز در کســوت ریاست 
مجمع تشخیص مصلحت نظام باقی مانده و با همین سمت 
در گذشت  آیت الله سید محمد سعید حکیم را هم تسلیت 
گفت به نظر می رسد او برخلاف تلاش علی لاریجانی درصدد 
کناره گیری شــخصی پیش از کنارگذاشته شدن از عرصه 

قدرت و سیاست است.
پیش تر محمدجواد اردشیر لاریجانی بزرگ ترین برادر 
که سه دوره نماینده مجلس شــورای اسلامی بوده در سال 
98 به دستور ابراهیم رئیسی از ریاست ستاد حقوق بشر قوه 

قضائیه برکنار و علی باقری کنی جایگزین او شد.
باقر لاریجانی نیز که ســال ها معاون وزارت بهداشت و از 
صاحبان نفوذ در علوم پزشکی ایران بود در سمت خود ابقا 
نشــد و  قبل از تمام این ماجراها فاضل لاریجانی در زمان 

ریاســت علی لاریجانی در مجلس شــورای اسلامی توسط 
احمدی نژاد با انتشار جزئیات دیدارش با سعید مرتضوی از 

عرصه سیاست کنار رفته بود.  
با وجود حذف سیاسی ســایر برادران لاریجانی و تلاش 
آملی لاریجانی برای کناره گیری از صحنه اصلی قدرت؛ به 
نظر می رسد زمین بازی علی لاریجانی متفاوت از برادرانش 
است. او که در سمت ریاست مجلس شورای اسلامی به عنوان 
عضو حقوقی در مجمع تشخیص مصلحت عضویت داشت در 
تاریخ 8 خرداد ۱399 با حکم مقام معظم رهبری به عضویت 
حقیقی مجمع تشخیص مصلحت نظام درآمد و در جلسات 
این نهاد شرکت می کند. همچنین منصور حقیقت پور اعلام 
کــرده بود که لاریجانی گزینه رهبری برای پیگیری و امضا 

قرارداد جامع همکاری ۲5 ساله با چین بوده است. 
رفتار رســانه ای او در پیام های تبریک و تسلیت اتفاقات 
ملی و سیاســی و همچنین حضورش در روز تنفیذ ابراهیم 
رئیسی و جلسات اخیر مجمع نشان می دهد این برادر قصد 
کناره گیری و حذف شــدن را ندارد، بلکه بی حاشیه برای 

استمرار حضورش در سپهر سیاسی ایران قدم بر می دارد.
در نهایت برای قضاوت درباره درستی شایعات مطرح شده 
درباره حذف سیاســی آملی لاریجانی و علی لاریجانی باید 
منتظر تغیرات احتمالی در جایگاه ریاست مجمع تشخیص 
مصلحت نظام و یا کسب جایگاهی توسط علی لاریجانی در 

دولت ابراهیم رئیسی بود.  

رئیس قوه قضائیه:

دستورالعملی برای ساماندهی نحوه همکاری ضابطان با قضات تهیه شود

عذرخواهی نماینده گلپایگان و خوانسار

مردم ولی نعمت ما هستند

حذف سیاسی یا ادامه حضور برادران لاریجانی در سیاست ایران

حضور متفاوت دو برادر

علی اکبر صالحی قائم مقام و معاون پژوهشی 
فرهنگستان علوم شد

طی حکمی از سوی رئیس فرهنگستان علوم، دکتر علی اکبر صالحی به عنوان 
معاون پژوهشــی و قائم مقام رئیس فرهنگســتان علوم منصوب شد. به گزارش 
ایسنا، بنا بر اعلام روابط عمومی فرهنگستان علوم، در متن نامه دکتر رضا داوری 
اردکانی- رئیس فرهنگستان علوم- خطاب به علی اکبر صالحی آمده است: » نظر 
به اینکه در شــرایط کنونی، فرهنگستان علوم برای ادای وظیفه مهم علمی خود 
نیاز به مدیری توانا و آشــنا با شــرایط پیشــرفت علم و پژوهش در کشور دارد 
تــا بتواند با همکاری گروه های علمی و اعضای دانشــمندش به وظایف مقرر در 
اساســنامه عمل کند، جنابعالی که جامع علم و تدبیر و دارای تجارب و سوابق 
درخشان علمی، مدیریتی و سیاسی هستید و مخصوصاً از امکان های کشور و نیاز 
به توسعه و پیشرفت مناسب تر علم و پژوهش آگاهید، به سمت معاون پژوهشی 
و قائم مقام رئیس فرهنگستان علوم منصوب می شوید. امید است خداوند در این 

کار و راه نیز به جنابعالی توفیق عنایت فرماید.«

معاون سیاسی وزارت کشور: 
جامعه بیش از هر زمانی نیازمند توسعه اجتماعی است

یک استاد دانشگاه با بیان اینکه جامعه درگیر فساد و ناکارآمدی است، گفت: 
جامعه اکنون بیش از هر زمانی نیازمند توسعه اجتماعی است.

به گزارش ایسنا، محمدباقر خرمشــاد صبح امروز در نشست گفتمان دولت 
ســیزدهم، عدالت و عقلانیت در دانشــگاه علامه طباطبایی اظهار کرد: فساد و 
ناکارآمدی دو مسئله اصلی نظام است که مثل دو لبه یک قیچی در حال از بین 
بردن اعتماد مردم اســت. بنابراین گفتمان دولت سیزدهم باید پاسخی باشد به 
ناکارآمدی و فســاد. وی ادامه داد: برقراری عدالت می تواند راهی برای مقابله با 
فساد باشــد. در بیانیه گام دوم انقلاب هم به موضوع فساد و عدالت اشاره شده 
است. امروزه کشورها بر اساس شاخص های عدالت اجتماعی رده بندی می شوند 
و عدالت فقط یک مفهوم نظری نیســت. پیشنهاد من برای دولت سیزدهم هم 
تحقق عدالت و کارآمدی اســت. جامعه گرفتار فساد و ناکارآمدی شده و پاسخ 

دولت باید عدالت و کارآمدی باشد.
معاون سیاســی وزارت کشور همچنین افزود: توسعه اجتماعی پاسخی برای 
آسیب های توسعه تک بعدی و خطی اقتصادی و سیاسی است. توسعه اجتماعی 
معانــی مختلفی دارد که معنای آن بهتر شــدن وضعیت و کیفیت زندگی همه 
انسان ها نسبت به وضع موجود است. جامعه ایران در دولت های مختلف توسعه 
اقتصادی، توسعه سیاسی، عدالت خواهی و اعتدال را تجربه کرده و اکنون بیش 
از هر زمانی به توسعه اجتماعی نیازمند است. پیشنهاد من تحقق عدالت و توسعه 

اجتماعی است. میان این دو مفهوم هم هم افزایی وجود دارد.
وی در پایــان گفت: یکی از مهمترین مطالبات توده های مردم هم مســائل 

اجتماعی است و توسعه اجتماعی می تواند پاسخگوی این مطالبات باشد.

کمیسیون های نمایندگان میان دوره ای مشخص شد
با تصمیم هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی کمیسیون های ۶ نماینده میان 
دوره ای پارلمان تعیین شدند. به گزارش ایسنا، به دنبال برگزاری انتخابات میان 

دوره ای مجلس شورای اسلامی، ۶ نماینده وارد پارلمان شدند.
مراســم تحلیف ۶ نماینده میان دوره ای در جلسه علنی 5 مرداد ماه امسال 
برگزار شد و اعتبارنامه آن ها نیز در نشست ۱۷ مرداد به تصویب رسید. اکنون با 
تصمیم هیات رئیسه وضعیت عضویت این نمایندگان در کمیسیون های تخصصی 

به شرح زیر مشخص شد.
ولی الله بیاتی نماینده تفرش، آشتیان و فراهان: کمیسیون امور داخلی کشور 

و شوراها
فتح الله توســلی نماینده بهار و کبودر آهنگ: کمیسیون امور داخلی کشور و 

شوراها
سید مرتضی حسینی نماینده میانه: کمیسیون قضایی و حقوقی

سید ناصر حسینی پور نماینده گچساران و باشت: کمیسیون اصل نودم قانون 
اساسی

اســماعیل کوثری نماینده تهران، ری، شــمیرانات، اسلامشــهر و پردیس: 
کمیسیون فرهنگی

ابراهیم نجفی نماینده آستانه اشرفیه: کمیسیون کشاورزی، آب، منابع طبیعی 
و محیط زیست.

با حلوا حلوا کردن دهان مردم شیرین نمی شود
یک عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه با 
شعار، دولت و مجلس انقلابی نمی شوند، گفت: باید بپذیریم با حلوا حلوا کردن، 
دهان مردم شیرین نمی شــود. به گزارش ایسنا، جعفر قادری نماینده شیراز در 
مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت: »  با شعار، مجلس ودولت انقلابی نمی شوند. 
اگر عملکردها انقلابی باشــد و مردم حلاوت و شــیرینی کار انقلابی را بچشند، 
انقلابی بودن مجلس و دولت را باور می کنند. باید بپذیریم که با حلوا حلوا کردن، 

دهان مردم شیرین نمی شود.«

کره جنوبی نباید پرداخت بدهی خود را 
منوط به تهاتر کالا کند

رئیس کمیســیون صنایع مجلس یازدهم درباره مجوز آمریکا به کره جنوبی 
مبنی بر تهاتر مطالبات ایران از کره جنوبی با کالاهای تولید شــده در ال جی و 
سامسونگ، اقدام کره جنوبی در راستای بازگرداندن پول های بلوکه شده ایران از 

طریق تهاتر را خلاف قوانین و مقررات بین المللی عنوان کرد.
به گزارش ایسنا، عزت الله اکبری تالارپشتی درباره مجوز آمریکا به کره جنوبی 
مبنی بر تهاتر مطالبات ایران از کره با کالاهای تولید شده در ال جی و سامسونگ، 
گفت: بخشی از منابع مالی ایران در کره جنوبی بلوکه شده و این کشور موظف 

است با توافق با جمهوری اسلامی ایران این اعتبار را به ما بازگرداند.
نماینده مردم تهران، شمیرانات، ری، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای 
اسلامی افزود: در صورتی که کره جنوبی سعی کند بدون توافق با ایران پول های 
بلوکه شــده ما را فقط از طریق تهاتر کالاهای ال جی و سامسونگ تسویه کند، 

خلاف قوانین و مقررات بین المللی عمل کرده است.
رئیس کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه کره 
جنوبی نباید پرداخت بدهی خود را منوط به تهاتر کالا کند، به دولت ســیزدهم 

توصیه کرد که بهتر است زیربار تهاتر کالاهای ال جی و سامسونگ نرود.

اخبار کوتاه

اخراج عبدالکریمی و تکثرگرایی نظام اندیشه
ادامه از صفحه1

اما پرســش بنیادینی که پیش روی ما و بســیاری از اهالی تفکر قرار دارد این 
مســئله اســت که چگونه و طی چه فرآیند عدالت محورانه ای اشــخاصی چون 
عبدالکریمی و بســیاری دیگر از اساتیدی که در طول همه این سال ها سرچشمه 
خیــراتِ علمی بســیاری بوده اند، به یکباره مغضوب نظام آموزشــی و سیســتم 
دانشــگاهی واقع می شوند؛ بگونه ای که بعد از سپردی نمودن بیش از بیست سال 
ســابقه تدریس، انگِ عدم صلاحیت علمی به آنها زده می شــود؟ براســتی برای 
ذهن های پرسشــگر جامعه امروزین، مواجهه سلبی با اندیشه های فردی با چنین 
مرتبه علمی و با چنین دلایلی قابل قبول و مورد پذیرش است؟ طبیعتاً ادامه این 
روندِ برخوردهای ســلبی با جامعه نخبگانی و دانشگاهی، سایه سنگین محافظه 
کاری و ترس را در بین نخبگان جامعه گسترده خواهند کرد. در آن سوی میدان 
نیز با این برخوردهای نگران کننده، بســیاری از اهالی اندیشه و آنهایی که حرف و 
سخنی برای شنیده شدن داشته و دارند در پستوی عُزلت نشینی و سکوت خزیده 
و در نهایت با رکود تولید علم و دانش روبرو خواهیم شد. همچنین نباید فراموش 
کرد که با بسط و گســترش چنین نگاه های امنیت محورانه ای نسبت به اساتید، 
اندیشــمندان و نخبگانی که عمر پر برکت خود را صَرف مطالعه، تفکر و تدریس 
نموده اند و محروم نمودن این افراد از تدریس، نه تنها جامعه را با انســداد جریان 
فکر و اندیشه، افسردگی و توقیف روند دانش افزایی روبرو خواهیم نمود؛ بلکه محل 
ارتزاق و درآمد این بزرگانی که هیچ حرفه ای جز تدریس و آموختن نمی شناسند را 
خواهیم بست.  رشد و بالندگی علمی یک جامعه را باید در سایه تکثرگرایی نظام 
اندیشگی و ایجاد بستری مناسب جهت نشر و بازتولید اندیشه های نابِ نخبگانی 
دانســت که جهت برون رفت از مشکلات عدیده تلمبار شده از گذشته تا به امروز 
راهکارهای قابل توجه و شنیدنی داشته و دارند. نتیجه آنکه انتظار می رود در روند 
برخورد با آنانی که در طول همه این ســال ها خدمات شایان توجهی را به ساحتِ 

جامعه علمی کشور نموده اند سعه صدر بیشتری پیشه نماییم.

یادداشت


